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Karácsonyi hallgatás 

„Csendesedjetek el, és tudjátok meg, hogy én vagyok az Isten!” 

 (Zsolt 46,11) 

 

„Az evangéliumban hallgatok / És hallgat rólam az evangélium” – Remény-

ik Sándor, az erdélyi evangélikus költő jellemezte így egy versében, a kará-

csonyi történet egyetlen néma szereplőjét, aki egy szót sem szól az evan-

géliumi leírások szerint. Józsefről van szó, az ácsról, Jézus Krisztus Urunk 

nevelőapjáról, a názáreti Mária férjéről.   

József néma, de nem passzív, nem tétlen, nem haszontalan sze-

mély, hanem Isten áldott embere, olyan kiválasztott, akire nem látványos, 

de jelentős feladatot bízott az Úr. Olyan fontos lenne, karácsony ünnepén, 

amikor valahol minden a látványról szól, a kül-

sőségekről, a dekorációról – amire egy bizo-

nyos szintig szükség is van, ezt én nem vonom 

kétségbe, sőt van, amit még szeretek is ezek 

közül – de közben talán éppen ez a józsefi ma-

gatartás és lelkület szorul háttérbe. Egy olyan 

korban élünk, ahol különösen nagy szükség 

lenne Józsefekre, vagyis olyan Isten által válasz-

tott, és neki engedelmes férfiakra/édesapákra, 

akik nem tündökölni akarnak, hanem képesek 

hallgatni, képesek háttérbe vonulni – de köz-

ben nagyon határozottan cselekedni is, ha erre 

Isten indítja őket.  
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Mi is a látványos dolgokat szeretjük. Vagy legalábbis azt értékel-

jük. A gyülekezetben is! Orgonára lehet gyűjtést szervezni, szívesen ada-

koztak is a gyülekezet tagjai, amikor erről volt szó. Ha a csatornarendszert 

akarjuk felújítani, arra sokkal nehezebb. A főnyomócső ugyanis nem lát-

szik, a föld alatt van. Felszentelni sem könnyű, ritka a főnyomócső-szentelő 

istentisztelet.  

Éppen ezért Józsefet sem tartjuk olyan igazi karácsonyi szereplő-

nek. Most mégis figyeljünk rá, és rajta keresztül figyeljünk karácsony mon-

danivalójára. Mert József nem csendben van, hanem hallgat – a kettő kö-

zött hatalmas különbség van. 

Aki csendben van, az csak nem mond semmit, de e mögött a ma-

gatartás mögött sok minden állhat.  

 Megnémulhatunk meglepettségünk-

ben, amikor, ahogy mondani szoktuk, eláll a 

szavunk; ennek a legtöbbször nincs különö-

sebb mögöttes tartalma. Olyan is van, amikor 

„leblokkolunk” – hirtelen semmi nem jut 

eszünkbe. Meg kellene szólalnunk, de nem 

megy. Talán velünk is volt már ilyen. Kínos tud lenni, amikor egy vizsgán 

történik ez, vagy éppen egy olyan helyzetben, amikor sok ember előtt kell 

szerepelnünk. József viszont nem csak csendben van, nem egyszerűen 

csak nem beszél a karácsonyi történetben, hanem hallgat.  És József hall-

gatásában benne van a figyelem és az engedelmesség is. Vagyis József hall-

gat valakit és hallgat valakire. És ez a valaki nem más, mint a mindenható 

Isten. Erre hív minket is Urunk ezen a szép ünnepen! 

 Tanuljunk meg hallgatni Józseftől, nem értékelni egyből, nem di-

csérni és nem kritizálni, nem megszólalni, hanem hallgatni, figyelni és befo-

gadni, megrendülni és engedni, hogy a Szentlélek Isten nagy felismerésekre 

juttasson.  

Ezt a tudatos Istenre figyelő, engedelmes hallgatást kívánom min-

den Testvérünknek 2024 karácsonyán! 

Grendorf Péter 

lelkész 

 

  

„És József hallgatásában 
benne van a figyelem és 

az engedelmesség is. 
Vagyis József hallgat vala-

kit és hallgat valakire. ” 
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Nagycsaládos hűség házasságban, gyülekezetben 
Interjú a Máris házaspárral 

 
-Kérlek, mutassátok be magatokat pár 
mondatban! 
-Máris András, Máris-Viczena Borbála 

vagyunk, gyermekeink: Mira hétéves 2. 

osztályos, Hanna négyéves középső cso-

portos óvodás, Hunor pedig kétéves böl-

csődés. Jelenleg Budakalászon lakunk. Én 

a pénzügyi szektorban dolgozom egy 

multinacionális cégnél, Andris pedig két 

éve indított egy családi vállalkozást: gyer-

mekszobákba készít fából bútorokat.  

(András sokoldalóságát mutatja, hogy 

ő készítette a gyülekezetünk korábbi 

lelkészei számára a templomunkat ábrázoló faképeket az elmúlt évek-

ben – ajándékba. -szerk.) 

-Borka, te a gyermekkorod óta kötődsz az angyalföldi evangélikus 

gyülekezethez, mesélnél erről az időszakról? 

-Igen, én Angyalföldön születtem, itt kereszteltek, jártunk templomba a 

családommal Kendeh Gyuri bácsihoz, a gyermekbibliaköröket pedig a lá-

nya, Kendeh Tünde tartotta, amelyekről nagyon kedves emlékeim vannak. 

Nagyon szerették a szüleim Gyurka bácsi igehirdetéseit. A templomban 

töltött ünnepekre, az általunk is bemutatott színdarabokra, előadásokra 

nagyon jó szívvel emlékezem vissza. Többek között ez is szerepet játszott 

abban, hogy felnőttkoromban a környéken kerestem lakást, hogy megint 

ide tudjak visszajárni.  

-Andris, te majdhogynem az ország másik pontjáról érkeztél közénk 

Borka révén. Egy másik felekezetből. Hogyan találtál itt otthonra? 

-Igen, én Baranyából érkeztem, és katolikus nevel-

tetést kaptam. Mikor Borkát megismertem, már 

hosszabb ideje Budapesten éltem. Amikor Borkával 

komolyabbra fordult a kapcsolatunk, és elkezdtem vele az angyalföldi gyü-

lekezetbe járni, először úgy voltam vele, hogy a felekezet nem annyira szá-

mít, a lényeg az Istenbe vetett hitünk erőssége. Viszont azt vettem észre, 

hogy az istentiszteleteken mégis sokkal jobban megtapasztaltam a szemé-

lyes megszólítottságot, mint a katolikus misén, ezt Borkának is mondtam. 

Éreztem, hogy hozzám szól az ige.  

„Éreztem, hogy hoz-
zám szól az ige.” 
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 Mindig úgy jöttem el, hogy kaptam valamit, ez nagyon megtetszett. Így 

elég könnyen beilleszkedtem, örülök neki, hogy közöttetetek lehetek. 

-Tíz évvel ezelőtt, ősszel kértetek áldást a házasságotokra a templo-

munkban, ez is egy fontos apropója a beszélgetésünknek. Hogyan 

tekintetek vissza a mögöttetek lévő évtizedre, Isten hogyan hordo-

zott benneteket? 

Borka: Istennek hála, már a kezdetektől érezzük az Ő áldását a kapcsola-

tunkon. Megadatott, hogy három szép, egészséges gyerekünk szülessen, 

otthonra találtunk. Az új helyzetek persze hoztak új kihívásokat a kapcsola-

tunkban, ilyenkor visszatekintve olyan könnyűnek tűnik a fiatal, 

„gondtalan” életünkben a harmonikus párkapcsolat fenntartása… 

Mi is változtunk kicsit, a kapcsolatunk is (a 

körülmények hatására), és ahhoz, hogy ez 

még ugyanúgy működjön (és újra meg újra 

megújuljon a szerelem) Isten segítsége is 

kellett – és persze akarat. A hétköznapok rohanásában, mikor egymásra is 

kevesebb időnk jut, és jönnek a problémák, csak úgy tudunk felülkereked-

ni mindenen és megőrizni a kapcsolatunkat, ha egymás támaszai vagyunk 

és az alapok erősek. Szerencsére Andrisnak és nekem azonosak az alapok 

– nem is tudom, mi lett volna, ha mondjuk ő nem hívő. Volt olyan, hogy ő 

döbbentett rá egy szituációban arra, hogy mi a Jézus szerinti nézőpont 

(pedig azt hittem, az én hitem az erősebb/képzettebb). Többször hordoz-

tuk egymást imádságban, ez sokat segített szerintem. Érdekes, hogy még 

a nehéz időszakokban se gondoltam egy pillanatig se soha, hogy Isten 

nem őt szánta nekem.  
Andris: Nekem is nagyon sokat jelentett, hogy Borka vallásos, és úgy ér-

zem, mellette megerősödött a hitem. Remélem, Isten áldása kíséri majd a 

további életünket is – még úgy 50-60 évig mondjuk.  

-Minden gyermeketek itt részesült a keresztség szentségében, és köz-

ben az agglomerációba költöztetek. Hűségetek rendületlen a közös-

ségünkhöz, amelyért mi is hálásak vagyunk. Hogyan élitek meg ezt az 

állandóságot, amelyért azért áldozatokat is kell hozni? 

Andris: Igazából fel sem merült bennünk a gyülekezetváltás... 

Borka: Kezdetben a kerületben/kerülethez közel néztünk házat, csak sajnos 

nem találtunk olyat, amit megengedhettünk volna magunknak. Budakalász 

úgy jött szembe, és igazából én úgy érzem, ide is Isten vezetett minket.  

Kezdetben nem volt itt evangélikus gyülekezet, illetve talán akkor volt  

„Többször hordoztuk egy-

mást imádságban, ez sokat 

segített szerintem. ” 
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alakulóban. Apukám, aki (anyukámmal együtt) egy évvel utánunk költözött  

ide, egyik korai/„alapító” tagja lett az itteni evangélikus gyülekezetnek. Ez 

jelent némi konfliktust, hiszen szeretné, ha egy gyülekezetbe járnánk vele 

együtt, de a mi számunkra az angyalföldi gyülekezet egy második család 

lett az évek alatt, mi ide kötődünk, nem szeretnénk ezt feladni. 

Bár nincs olyan messze, de három kicsi gyerekkel nem mindig egyszerű a 

reggeli készülődés–elindulás. Ám kárpótol minket a közösség és az, hogy 

szinte minden alkalommal viszünk haza magunkkal valamit, majdnem min-

den alkalom ad valamit. Lassan már a gyerekek is érzik szerintem ezt a 

„valahová tartozás” érzését, és ez nekik is biztonságot ad. Minél több alka-

lomba bevonjuk őket, annál jobban kötődnek a közösséghez és Isten igé-

jéhez, mely remélem egyfajta védőbástya is lesz majd nekik a jövőben. 

-Köszönöm szépen az őszinte és másokat is bátorító válaszaitokat. 

Most gondoltam bele abba, hogy olyan szép az, hogy ez az első év, 

amikor mindhárom gyermeketek részt vesz a szentesti szolgálatra 

való készülésben, és most jelenik meg ez a beszélgetés, amikor fel-

idéztünk hasonló gyermekkori élményeket. Egy szép hagyomány foly-

tatódik ezzel, legyen áldás ez a lehetőség mindannyiunk számára! 

Az interjút Grendorf–Balogh Melinda  készítette. 

 

Házassággondozás a gyülekezetben 

 

Örömmel adjuk hírül, hogy – amint a cikk végén található plakáton is lát-

ható – gyülekezetünkben ebben a tanévben, többéves szünet után, meg-

újult formában újraindítottuk a házaspárok számára havi egy alkalommal 

szervezett közös feltöltődési alkalmat. Az alkalmon való részvételre to-

vábbra is hívogatunk. Kedvcsinálóul osztjuk meg ezen a felületen is az első 

alkalom, a Mit adhat a keresztyén család? téma feldolgozásának egy részle-

tét. Pálhegyi Ferenc református pszichológus és Gyökössy Endre református 

lelkész, pszichológus könyveinek a felhasználásával készült ez alábbi ösz-

szeállítás: 

Mit jelent, miért van a házasság a Biblia szerint?  

A házasság Isten teremtési rendjének a része és 

elrendelése megelőzi a bűnbeesést. Isten ke-

gyelmes ajándékának tekinthetjük, melyet az 

egész emberiség számára készített. 

 

„Isten kegyelmes ajándé-

kának tekinthetjük, me-

lyet az egész emberiség 

számára készített.” 
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  Isten három fő okból, célból rendelte el a házasságot: 

-„szaporodjatok és sokasodjatok, töltsétek be a földet”- 1Móz  1,28:  a sort a 

fajfenntartás, gyermeknemzés vezeti, ami kiteljesedik a gyermekek felne-

velésében, a családi szeretetet teljes légkörében és fegyelmében. 

-„Nem jó az embernek egyedül lenni, alkotok hozzáillő segítőtársat”-1Móz 

2,18: a házasfelek segítséget és támogatást nyújtsanak egymásnak, jólét-

ben (fizikai, szellemi és anyagi téren) és megpróbáltatásban egyaránt. Köl-

csönösen mindkét félre vonatkozik! 

-„lesznek ketten egy testté”- 1Móz 2,24: kölcsönös, önzetlen szövetségkö-

tésnek kell lennie, amely természetes kifejeződését a szexuális egyesülés-

ben találja meg, nemcsak gyermeknemzés céljából. Az „egy test” a fel-

bonthatatlanságot is kifejezi.  

 A három cél elhajlásai a bűneset után felerősödtek: gyermekek vagy 

nem születnek a házasságból vagy figyelem hiányában elkallódnak, a saját 

érdek a közös elé kerül, a szexuális kielégületlenség pedig a hűtlenség 

melegágyává válik. 

Mit ad a házasság, a család? 

Boldogok azok a házasságok, ahol el tudják viselni egymást szeretetben 

(Kol 3,13). A másik fél másságát elviselik, megbecsülik, értékelik és a saját 

személyiségük gazdagodási lehetőségének tekintik. 

 Táplálkozhat a Jézus-féle agapé szeretetből, és különböző hatásai 

lehetnek: 

-egymásért élni, amit tudatosan kell naponta akarni és újrakezdeni 

-arra törekedni, hogy a másik boldog legyen, ez térül vissza magunk 

boldogulásaként 

-a másik sikerei feletti öröm 

-a másikat nem használati tárgyként kezelni: „úgy szeretjük, mint ön-

magunkat”  (Mk 12,31) 

-aki párjához hű, önmagához hű, akik megcsalja önmagát csalja meg, 

mert egyek (1Móz 2,24) 

-felismerést: nemcsak partnerünkön lehet változtatni – önmagunkon is 

kell, ettől változik a másik 

-nem lehet valaki úgy házas, hogy mindig igaza is legyen. Kompro-

misszumok, engedmények nélkül minden emberi kapcsolat meg-

romlik, a házasság is 

-a veszekedés nélküli jó vitatkozás, véleménycsere (az elfojtásba bele-

fulladunk). 
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Mi mindent adhat tehát a keresztyén család?  
-preventív társ- és gyermekvédelmet a házasság három bibliai céljával  

-egészséges, fenntartható családmodellt, letisztult feladatkörökkel 

-Isten szeretetéből táplálkozó, megújuló gondoskodást (amely független 

anyagi, egészségügyi és egyéb helyzettől) minden családtagnak   

-a családban közösen meghozott szabályok mellett krisztusi értékrendet 

-Isten nagy családjának közösséget egy gyülekezetbe beágyazódva 

Grendorf-Balogh Melinda 
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 Jubileum a Rózsák terén 
Harmincéves az Evangélikus Középiskolai Kollégium 

 

 Visszaemlékezni és hálát adni gyűltek össze november 21-én az 

Evangélikus Középiskolai Kollégium korábbi és jelenlegi vezetői, oktatói, 

munkatársai és diákjai a budapesti Rózsák terén harminc éve evangélikus 

fenntartásban működő felújított intézményben. 

 Az elmúlt harminc év viszontagságai között megtapasztalt áldáso-

kért, a kívül-belül megszépült – 1879-ben Protestáns Országos Árvaház-

ként alapított – épületért, a hűséges szolgálatokért szólt a hálaadó isten-

tisztelet. A liturgiában Magyarkuti Tóth Katalin, a Budapest-Fasori Evangé-

likus Egyházközség lelkésze, a kollégium intézményi lelkésze, Mekis Ádám 

nyugalmazott lelkész, az igaz-

gatótanács elnöke, valamint 

Szpisák Attila, a Tótkomlósi 

Evangélikus Egyházközség 

lelkésze, a kollégium szülői 

munkaközösségének elnöke 

vett részt. Igehirdetéssel Kon-

dor Péter, a Déli Evangélikus 

Egyházkerület püspöke szol-

gált. 

(…) 

 Az ünnepi alkalmon köszöntőt mondott Gaál Jánosné, az intézmény 

nyugalmazott igazgatónője, aki 1994-ben, az átvétel idején újraindította és 

erős alapokra helyezte a kollégium működését, valamint Láng Judit, aki 

szintén ebben az időben szolgált a kollégiumban. Gaál Jánosné hűséges 

munkáját a jelenlegi igazgatótanács két aktív tagja, dr. László Virgil egye-

temi docens, az Evangélikus Hittudományi Egyetem Újszövetségi Teológia 

Tanszékének vezetője, valamint Németh Ádám, a kollégium nevelőtanára 

köszönte meg gravírozott emléktáblával. 

Szöveg és fotó: Várócziné Elekes Aranka 

A cikk teljes terjedelemben megtekinthető:  

https://www.evangelikus.hu/hireink/beszamolo/jubileum-rozsak-teren 

 

Együtt adunk hálát gyülekezetünk korábbi felügyelőjének, Gaál Jánosné, 

Gyöngyi közegyházi munkájának elismeréséért! 

https://www.evangelikus.hu/hireink/beszamolo/jubileum-rozsak-teren
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Felhívás az Énekeskönyv-megújítás kapcsán 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Mint az Énekeskönyv-megújításban felkért 

Ismerkedő gyülekezet, 

 vállaltuk, hogy a havonta megismert újabb 

énekekről visszajelzést adunk.  

 

Azt gondoljuk, az a legjobb módszer erre, ha mindenki megoszthatja a 

véleményét. Ha van kedve, tegye meg ezt az alábbi online kérdőívben: 

https://forms.gle/1V9M7TKia8EXvwo89 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

Offline, papír alapú visszajelzésre (kérjük, ezt csak azok vegyék igénybe, 

akiknek nincsen internetes hozzáférésük) a templomban az énekeskönyv 

asztalon elhelyezett lapokon van lehetőség. 

 

Köszönjük szépen előre is mindenkinek a segítséget! 

 

 

 

 

 

 

„Énekeljetek új éneket az 
ÚRnak, énekelj az ÚRnak, 
te egész föld!  Zsolt 96,1 
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   Ő megy előttem, és kísér 

 
 Amikor valakinek a születésnapját ünnepeljük, általában tisztában 

vagyunk vele, hogy kit köszöntünk. Ennek megfelelően készülünk neki 

ajándékkal, bízva abban, hogy eltaláljuk, mi az, amit szeret, mi az, aminek 

örülne. A karácsony is születésnap. Nemcsak azáltal kiemelkedő, hogy a 

világon talán ez a legtöbb ember által megünnepelt születésnap, hanem 

azért is, mert az ünneplők közül arányaiban talán ebben az esetben van-

nak legkevésbé tisztában azzal, hogy valójában kit, de főleg hogy miért 

„köszöntenek”.  

 Fogyasztói társadalmunkban az ünnephez 

kapcsolódó, csúcsra járatott vásárlási lázzal 

együtt a karácsony az egyik legjobb példája an-

nak, hogy a lényeget tekintve mi a különbség az 

úgynevezett keresztény kultúrkör és a keresz-

ténység, azon belül is a szó eredeti jelentéséhez 

kötődő Krisztus-követők között. Szerte a világon 

emberek milliárdjai járják az üzletközpontokat, 

adják le rendeléseiket a különböző webáruházak 

felületein, aztán a jeles naphoz közeledve bújjuk 

az ünnepi recepteket is, amelyek nyomán asztalra 

kerül a különleges karácsonyi menü. Az emberek 

sokszor csak az utolsó pillanatban végeznek a 

fent említett előkészületekkel, és holtfáradtan, 

kimerülten esnek be a karácsonyfa alá – így végképp „takarásba kerül” az 

ünnep lényege.  

 Bizonyos „egészségügyi határértéken” belül természetesen van lét-

jogosultsága egymás megajándékozásának, hiszen a szeretet kifejezésére 

ez a forma is alkalmas lehet. Ugyanígy az ünnepi asztalt körül ülni is jó 

dolog, azonban érdemes, sőt szükséges is emlékeztetni arra, hogy a kará-

csony ennél sokkal többet jelent. Hiszen ez egy olyan különleges születés-

nap, amelyen az ünnepelt ajándékoz meg bennünket, mégpedig valami 

olyan drága kinccsel, amelyet egyik plázában vagy online áruházban sem 

vásárolhatunk meg, de még a világ összes pénzén sem.  

 

https://forms.gle/1V9M7TKia8EXvwo89
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Jézus Krisztus az, aki által közvetlen kapcsola-

tunk van a teremtő Istenhez, ő az, akiben 

megkaptuk az e világban való újjászületés 

lehetőségét: „…ha valaki Krisztusban van, új 

teremtés az: a régi elmúlt, és íme: új jött létre.” (2Kor 5,17) Jézus születés-

napja a mi újjászületésünk lehetőségének a napja is. Nemcsak egyszeri 

alkalom, mint amikor testünk a világra jött, hanem folyamatos: a Krisztus-

követés útján bukdácsolva minden napunk egy-egy születésnap lehet, az 

új emberünk születésnapja.  

 Persze jó lenne, ha egy nekifutásra, egy lelki (újjá)születésnappal 

elvethetném a régi élet szerinti óemberemet, hogy lelkemben és elmém-

ben magamra ölthessem az új embert, de az e világnak való megfelelés 

közepette ez nem sikerül. El is csüggedhetnék ezen, arra gondolva, hogy 

újra és újra letérek az Isten országához vezető útról, de sokkal nagyobb 

erővel van jelen az életemben az, hogy valóságosan érzem valakinek a je-

lenlétét: az imáimat meghallgatva Jézus visszahelyez az útra. Előttem 

megy, hogy kövessem őt, de egyúttal kísér is engem. Terelgetve szeret, 

megbocsát és megigazít, szüntelenül jelét adja annak, hogy kellek neki. 

Karácsonyra készülve ezért adok hálát most, 2024 adventjén. 

Balczó Mátyás 
Megjelent az Evangélikus Élet 49-50. lapszámában. 

„...minden napunk egy-egy 

születésnap lehet, az új 

emberünk születésnapja.” 
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 Időszaki kiállításunk az ötven évvel ezelőtt elhunyt embermentő 

evangélikus lelkész, Sztehlo Gábor emléke előtt tiszteleg. A tárlat bepillan-

tást enged Sztehlo Gábor „életiskolájába”.  Bemutatja, hogyan formált kö-

zösségeket lelkészként, a vészkorszakban embermentőként, majd gyer-

mekotthon vezetőként, az egyházi szeretettszolgálat irányítójaként, Svájc-

ban élő emigránsként. A kiállítás az életút teljességének bemutatásával azt 

is megismerteti a látogatókkal, hogy az élet iskolája hogyan formálta Szte-

hlo Gábor személyiségét; miként lett a nagypolgári jólétben nevelkedett 

gyermekből a misszió iránt elkötelezett lelkész, majd a felekezeti, egyházi 

szempontokon túlemelkedő, az elesetteket minden alkalommal megtaláló 

és hatékonyan segítő ember. 

 A tárlat jelentős részében olyan tárgyakat állítottunk ki, amelyek 

eddig családi otthonokban, archívumokban rejtőztek, és még soha nem 

szerepeltek kiállításon, publikációkban. Elsősorban fotók segítségével mu-

tatjuk be Sztehlo Gábor munkásságát. A jól ismert képek mellett újak is 

felbukkantak, amelyek teljesebbé teszik az eddig ismert Sztehlo arcot. A 

fotók mellett Sztehlo Gábor személyes tárgyai, könyvei, fontos dokumen-

tumok, családi bútorai teszik átélhetővé az ötven éve lezárult, de minden 

korban érvényes tanulságokkal szolgáló személyes történetet. 

 

Forrás: Az Evangélikus Országos Múzeum honlapja 
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Igenlő – a Magyar Bibliatársulat podcastja 

 

 Örömmel osztjuk meg a hírt a kedves Testvérekkel, hogy Igenlő 

címmel elindult a Magyar Bibliatársulat ökumenikus podcastsorozata. A 

havonta megjelenő epizódok hozzávetőlegesen fél óra hosszúságúak, és 

mindig egy-egy bibliai alapfogalmat járnak körül.  

 Az adások különlegessége, hogy az adott téma nemcsak teológiai 

szempontból kerül megvilágításra, hanem annak aktuális társadalmi és 

kulturális vonatkozásait is vizsgálják. A műsor állandó résztvevője Pecsuk 

Ottó, a Bibliatársulat főtitkára, akihez minden részben egy-egy teológus, 

lelkész csatlakozik. A Hit című részben például Gáncs Péter, nyugalmazott 

evangélikus püspök volt a meghívott beszélgetőtárs.  

 Szeretettel ajánljuk nem csak ezt, hanem a sorozat minden eddig 

megjelent epizódját. Az Igenlő elérhető a Bibliatársulat Facebook-oldalán, 

YouTube-csatornáján és Spotify-on. 

Macher Tünde 

 

 

 

 

 

 

 

Kazuális szolgálatok 2024. 

 

Akiket elkísértünk utolsó földi útjukon  

Jézus mondja: „Az Isten pedig nem a holtak Istene, hanem az élőké. 

Mert az Ő számára mindenki él.” (Lk 20,38)  

 

Csorba Béla (57) 

Somossy Béla Zoltán (93) 

Malkovits Károlyné sz. Végvári Erika (81) 

Viszkok Károly (83) 

 

Akik a keresztség szentségében részesültek 

Gyermekek 

Jézus mondja: „Engedjétek hozzám jönni a kisgyermekeket”  
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 Balku Bence 

Balku Dorottya 
Nyerges-Kertész Annabella 

Gungl-Baranyai Anna Tamara 

Lencsés Ádám 

Sántha Ilona 

Herczeg Mahália Szófia 

Hollósi Zalán 

 

Felnőttek 

Jézus mondja: „Aki hisz és megkeresztelkedik üdvözül, aki pedig nem 

hisz elkárhozik” (Mk 16,16) 

 

dr. Szarvas Orsolya 

 

Konfirmációi fogadalmat tettek 

Jézus mondja: „Aki tehát vallást tesz rólam az emberek előtt, arról 

majd én is vallást teszek mennyei Atyám előtt” (Mt 10,32) 

 

Bodnár Bertalan 

Dolmányos Gabriella 

Dolmányos Simon 

Varga Léna Sára 

Endrődi Ákos 

Grendorf Kata Gréta 

Balku Bence 

Gonda Luca 

Reiter Vilmos 

Szalczer Anna 

Szalczer Dávid 

 

Akik házasságukra Isten áldását kérték 

Jézus mondja: „Amit tehát az Isten egybekötött, ember azt el ne  

válassza” (Mt 19,6b) 

 

Nagy Sebestyén – Kuczora Edina 

Balczó Mátyás – Hornyik Éva 
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Budapest-Angyalföldi Evangélikus Egyházközség 

1134 Budapest, Kassák Lajos u. 22.  

http://angyalfold.lutheran.hu, angyalfold@lutheran.hu 

 

Bankszámlaszám: 11713005-20456104 

 

Grendorf Péter lelkész: +3620-775-3964, peter.grendorf@gmail.com 

Grendorf-Balogh Melinda másodlelkész: +3620-770-3122,  

melinda.grendorf@gmail.com 

 

Kertész-Horváth Attila kántor 

Márvány Miklós helyettes kántor 

Körlevelünk évente három alkalommal jelenik meg.  

Készült: a  Bookpress Kft. nyomdájában. 

A szerkesztőbizottság tagjai:  Balczó Mátyás,  Grendorf Péter, Grendorf-Balogh  

Melinda, Győri Zsuzsanna,  Káldyné Forgó Brigitta, Lencsés Ákos, Macher Tünde 

Istentisztelet 
Minden vasárnap 10 órakor a templomban, egyéb egyházi ünnepeken 
aktuális kiírás szerint. 
Lelkészi hivatal 
Állandó időpontban tartott fogadóórát – az iskolai órarendben tartott 
hittanórák miatt – nem tudunk tartani.  

Keresztelő, esküvő, temetési szolgálat kérése kizárólag telefonos egyez-
tetés alapján lehetséges (+36-20-775-3964-es mobilszámon).  

Lelkipásztori beszélgetésre szintén csak előzetesen egyeztetett időpont-
ban van lehetőség! 
Hittanoktatás 
A kerület általános iskoláiban tartunk az órarendbe beépítve. 

HÉTKÖZI ALKALMAINK 

Magvetés Bibliakör –  Szerdánként 18 órától   
Baba-mama kör – Kéthetente hétfőnként 10 órától   

Asszonykör – Kéthetente csütörtökön 20 órától online 
Bibliaóra – Csütörtökön 10 órától   

 

VASÁRNAPI ALKALMAINK 
Énekkar 9 órától 

Gyermekbibliakör az istentisztelettel párhozamosan 
Ifjúsági óra kéthetente 17 órától 

Imakör az istentisztelet után 


